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کاپ 28 و لزوم گذار استراتژیک منطقه غرب آسیا
ادامه از صفحه یک 

که توجه به تغییرات آب و هوایی و رفع زمینه ها و دلایل آن دیگر به 
هیچ عنوان مسأله ای تجملی و کم اهمیت نیست و بی اعتنایی به آن می 
تواند به طور مستقیم امنیت غذایی، رفاه و زیست شهروندان کشورهای 
مختلف را با مشکل مواجه کرده و به تبع آن حکومتها را نیز با مخاطرات 

جدی مواجه کند.
دلیل برگزاری کاپ 28 در یک کشور عضو اوپک یعنی امارات متحده 
برای میزبانی  اماراتی  از تمایل و اشتیاق گسترده مقامات  عربی سوای 
نشستهای مهم بین المللی و کسب اعتبار و نفوذ ناشی از آن، یک دلیل 
دیگر نیز می تواند داشته باشد؛ خاورمیانه )منطقه غرب آسیا( از جمله 
مناطقی است که به شدت به انرژی وابسته است. این منطقه از منابع 
نفت و گاز طبیعی فراوانی برخوردار است و بخش عمده ای از اقتصاد آن 
بر پایه فروش این منابع استوار است. با این حال، وابستگی به انرژی های 
فسیلی و در نتیجه آلودگی های ناشی از آن مشکلاتی را نیز برای منطقه به 
همراه داشته است. از جمله این مشکلات می توان به آلودگی هوا، افزایش 
بیماریهای تنفسی در بین شهروندان، خشک تر شدن اقلیم و شکل گیری 

تنشهای آبی درون و بین کشورهای منطقه اشاره کرد.
در نتیجه در سال های اخیر، توجه به انرژی های پاک و سبز در منطقه 
افزایش یافته است، با این حال سؤال کلیدی اینجاست که در شرایطی که 
فقیرترین کشورهای جهان بیشتر از اثرات تغییرات اقلیمی رنج می برند و 
جهان در مورد جنگ های جاری در غزه و اوکراین در باب مسائل ژئوپلیتیک 
دچار انشقاق شده است، آیا امیدی به عزم راسخ کشورهای جهان برای 
شکل دادن به یک اقدام مشترک در زمینه کاهش یا بهینه سازی استفاده 
از سوختهای فسیلی هست ؟ و آینده ای این انرژیها در منطقه غرب آسیا 

چگونه است؟
در پاسخ به سؤال نخست باید گفت با توجه به مشکلات روز افزون ناشی 
از تغییرات آب و هوایی که دیگر مختص به یک منطقه و کشور خاص 
نیست و از سوی دیگر به دلیل تهدیدات ژئواستراتژیکی- امنیتی ناشی از 
وابستگی قدرتهای جهانی به انرژیهای فسیلی، به نظر می رسد کشورهای 
توسعه یافته و بزرگ جهان تمایل دارند گامهای مثبتی به سوی انرژیهای 
پاک بردارند؛ هر چند برای انجام این اقدامات، یک بازه زمانی نسبتاً بلند 
مدت تعیین کرده اند تا امکان برنامه ریزی و سرمایه گذاری در این حوزه 
فراهم شود و البته صنایع وابسته به انرژیهای فسیلیشان نیز با آسیب و 
تنش جدی و زودهنگام مواجه نشود. تصمیم ایالات متحده و 2۱ کشور 
دیگر در دومین روز نشست کاپ28 سازمان ملل در دبی مبنی بر این که 
ظرفیت انرژی هسته ای را تا سال 2۰۵۰ سه برابر کنند، در این راستا قابل 
ارزیابی است. با این حال روی دیگر این ماجرا این است که سه برابر شدن 
ظرفیت انرژی هسته ای تا سال 2۰۵۰ ، در کنار سایر برنامه های کشورهای 
توسعه یافته صنعتی برای بهره گیری از انرژی های بادی و خورشیدی و ... 
به آنها کمک می کند تا وابستگی خود به نفت و گاز را کاهش دهند و این 
می تواند برای کشورهای تک محصولی منطقه غرب آسیا که منبع اصلی 
درآمد و نفوذشان در عرصه بین المللی انرژیهای فسیلی است، یک تهدید 

استراتژیک باشد.
از سوی دیگر، هزینه سرمایه گذاری برای توسعه انرژی های پاک و سبز 
در منطقه غرب آسیا نسبت به انرژی های فسیلی بالاتر است و طبیعتاً 
اختصاص بودجه برای چنین مواردی نمی تواند در اولویت کشورهای این 
منطقه که بسیاری از آنها با مشکلات اقتصادی دست و پنجه نرم می 
کنند، باشد. همچنین امکان جذب سرمایه گذاران خارجی نیز برای همه 
این کشورها چندان مهیا نیست. عدم وجود زیرساخت های مناسب، لزوم 
در نظر گرفتن وضعیت بازار )مشتریان و ذینفعان انرژیهای پاک(، منابع 
انسانی )وجود نیروی انسانی متخصص کافی( منابع اولیه، تجهیزات و سایر 
زیرساخت های دانشی و فناوری های مادر از دیگر مشکلاتی هستند که 
در بیشتر کشورهای منطقه غرب آسیا، توسعه انرژی های پاک و سبز را با 

مشکل مواجه می کنند.
با این وجود باید گفت انرژی های پاک مزایای بسیاری نیز دارند که 
در بلند مدت بهره گیری از آنها را برای همه کشورهای جهان از جمله 
کشورهای منطقه غرب آسیا مفید و سودمند می سازد. کاهش آلودگی 
هوا، کنترل روند نگران کننده تغییرات آب و هوایی) به دلیل تولید نکردن 
گازهای گلخانه ای(، ایجاد مشاغل جدید و امکان جذب نیروی کار بیشتر 
و بهبود امنیت و استقلال اقتصادی به دلیل عدم وابستگی به درآمد ناشی 
از منابع فسیلی برخی از این مزایا هستند. با این حال شاید مهمترین 
دلیلی که کشورهای منطقه غرب آسیا باید به خاطر آن به سمت انرژیهای 
پاک بروند، لزوم درک به موقع گذارهای استراتژیک و همسو شدن و بلکه 
پیشتازی در آنها است. در مقطع کنونی با مشکلات اقتصادی، سیاسی و 
امنیتی که تغییرات آب و هوایی هر روز برای کشورهای مختلف ایجاد می 
کند، جهان به این درک و آگاهی عمومی رسیده است که باید از شرایط 
پر هزینه و آسیب زای انرژیهای فسیلی عبور کند و یا حداقل به دنبال 
فناوریهای نوینی)همچون فناوری حذف کربن( برای مهار آسیبهای آنها 
باشد. در چنین شرایطی، آمادگی و برنامه ریزی برای پیشتازی در استفاده 
بهینه از انرژیهای پاک و سبز، سیاست هوشمندانه ای است که باید از 
سوی همه کشورهای منطقه غرب آسیا به ویژه جمهوری اسلامی ایران 
دنبال شود. این رویکرد نه تنها موجب تنوع بخشی به اقتصاد داخلی این 
کشورها می شود و می تواند با افزایش رفاه و کیفیت زندگی شهروندان، 
سرمایه اجتماعی و ضریب امنیت آنها را افزایش دهد، بلکه در میان مدت 
به این کشورها نوعی قدرت نرم و اعتبار بین المللی می دهد و در بلند 
مدت نیز آنها را از خطر انزوا و تحریمهای احتمالی به دلیل عدم همراهی با 

تصمیمات جامعه جهانی در حوزه آب و هوایی می رهاند.

حضور رییس جمهور در مراسم تشییع شهدای گمنام 
دفاع مقدس در تهران

رییس جمهور در مراسم تشییع پیکر ۱۱۰ شهید گمنام دفاع مقدس در 
تهران حضور یافت.

رئیسی،  ابراهیم  سید  حجت الاسلام  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
رئیس جمهور کشورمان صبح دیروز )یکشنبه 2۶ آذر ماه( در مراسم تشییع 

پیکر پاک ۱۱۰ شهید گمنام در تهران حضور یافت.
مراسم تشییع پیکرهای ۱۱۰ شهید گمنام دفاع مقدس از صبح امروز و از 

مقابل دانشگاه تهران با حضور اقشار مختلف مردم برگزار شد.
پیکرهای این شهدا در مناطق عملیاتی مختلف از جمله عملیات های 
والفجر، والفجر مقدماتی، والفجر دو، کربلای پنج، بدر، رمضان، کربلای 

چهار، کربلای ۶ و دیگر عملیات ها تفحص شده اند.

عوامل رد کلیات بودجه به روایت معاون پارلمانی رئیس جمهور

بعضی نمایندگان نمی خواستند کوتاه بیایند
معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت:چند نفر از 
نمایندگان به من گفتند ما کلیات را رد می کنیم، 
بررسی برای بعد از انتخابات می رود، و سر فرصت 
دو  نشد  هم  اگر  و  می کنیم  بحث  درباره اش 

دوازدهم تصویب می کنیم.
سید محمد حسینی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، 
درباره رد کلیات لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ از سوی 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی گفت: کلیات 
بودجه در مجلس تایید نشد و طبیعتا دولت سعی 
می کند با اصلاحاتی که صورت می  دهد لایحه را 
آماده و تقدیم مجلس کند. البته درکنار این امر 
از  نیاز است مسائلی تبیین شود، چرا که برخی 
نمایندگان هنوز با آیین نامه قبلی مأنوس هستند 

و بر مبنای آن بودجه را قضاوت و ارزیابی کردند.
در  داد:  ادامه  رئیس جمهور  پارلمانی  معاون 
برخی موارد نمایندگان درباره هزینه ها می پرسیدند 
و نگرانی خودشان را ابزار داشتند؛ مثلا می پرسیدند 
تکلیف خرید تضمینی گندم چه می شود؟ چقدر 
برایش در نظر گرفته  اید؟ در حالی که بنا نبود ما 
در مرحله اول بیاییم مصارف و هزینه ها را تک تک 

بیان کنیم.
سقف  باید  اول  مرحله  در  کرد:  تاکید  وی 
مالیات  و  نفت  مانند  درآمدی  منابع  و  درآمدها 
بعد  مرحله  در  آن  از  بعد  شود،  گفته  غیره  و 
جداول و آمار و ارقام و این که چقدر اعتبار به هر 
موضوعی تخصیص داده شده مطرح شود. به طور 
ابهام  نمایندگان  برای  بازنشستگی  مثال مسئله 
داشت، مسئله ای که در حوزه های انتخابیه مورد 
سوال مردم است، این را هم با وجود این که رئیس 
سازمان برنامه و بودجه قول قطعی داد و حتی 
کتبی هم گفت من آماده هستم، باز یک عده ای 

برای شان محل تردید بود.
حسینی گفت: یک بحث دیگری که نمایندگان 
داشتند در مورد  برنامه بود،  مثلا  می گفتند چرا 
دولت درباره برنامه نامه به شورای نگهبان نوشته 
است و نظرات خودش را درباره برخی از مصوبات 
اعلام کرده است. مخصوصا آن بندهای الحاقی 
که برای دولت بار مالی سنگین داشت و دولت با 
آن ها موافقت نداشت. مجموعه ای عوامل دست 

به دست هم داد که این گونه شد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور ادامه داد: یک 
مورد دیگری هم که چند نفر از نمایندگان به 
من گفتند، این بود که گفتند ما کلیات را رد 

انتخابات  از  بعد  برای  آن  بررسی  می کنیم، 
می رود و سر فرصت درباره اش بحث می کنیم 
و اگر هم نشد دو دوازدهم تصویب می کنیم، 
چون می گویند مدت طولانی مشغول  رسیدگی 
به بحث برنامه بودیم. از شنبه تا ۴ شنبه جلسه 
داشتیم و الان رقبای ما در حوزه های انتخابیه 
سخت مشغول فعالیت هستند، چرا ما مثلا 
این گونه گرفتار بحث بودجه باشیم؟ البته آقای 
قالیباف این را رد کرد و گفتند الا و لابد باید این 
مسئله تمام شود و مورد رسیدگی قرار گیرد. ما 
هم فکر می کنیم عذری وجود ندارد که بخواهند 

برای  سال آینده بگذارند.
وی افزود: یک تعدادی هم از نمایندگان عدم 
تاییدشان در هیات های اجرایی را به حساب دولت 
می گذاشتند، برخی می گفتند سازمان برنامه اعتبار 
به پروژه های شان در حوزه های انتخابیه تخصیص 
نداده و مثلا از مدیران استانی دلخوری داشتند و 
این ها را مطرح می کردند. این عوامل همه دست 

به دست هم داد و حتی نگذاشتند آقای حاجی 
بود، در یک  تلفیق  رئیس کمیسیون  بابایی که 
فضای آرام صحبت های  خود را تمام کنند، اطراف 
ایشان ریختند  و جو خاصی ایجاد شد و بعد هم 
خود آقای رئیس مجلس ورود پیدا کرد، سوالاتی 
مطرح کرد که خود این  امر در نمایندگان تردید 

ایجاد کرد و در نهایت رأی ندادند.
می شود ۵۰  گفته  این که  درخصوص  حسینی 
است،  شده  اضافه  بودجه  به  شبه  یک  همت 
عنوان کرد: یک شبه نیست، قبلا هم در کمیسیون 
تلفیق آقای منظور قول داده بودند که ما این کار 
را انجام خواهیم داد و نگران نباشید و در آن جمع 
و  کردند  تشکیک  بعضی ها  منتها  کردند  اعلام 

نمی خواستند کوتاه بیایند.
می کند  عنوان  مجلس  این که  درخصوص  وی 
اصلاحات کلی است و خود دولت هم باید این کار 
را انجام دهد، اظهار داشت: بله، دوستان برنامه 
و بودجه بررسی می کنند، نظرات نمایندگانی که 

مخالف بودند تک تک احصا و مشخص می شود 
بعضی  گذاشته اند،  دست  مواردی  چه  روی  که 
موارد را باید توضیح داد و بعضی موارد اگر وارد 
تقدیم  و  ایجاد  آن ها  در  اصلاحاتی  باید  باشد 

مجلس شود.
حسینی درباره تذکر برخی از نمایندگان مجلس 
و  هزینه ها  بخش  در  بودجه  که   بر این  مبنی 
درآمدها غیرواقعی نوشته شده است، بیان کرد: 
به خاطر این است که ما هنور هزینه ها را نگفته ایم 
روی همان آیین نامه قبلی این ها نظر می دادند و 
بررسی می کردند. عواملی متعددی تاثیر داشت 

که باید این ها بررسی شود.
این که  بر  مبنی  کارشناسان  نظر  درباره  وی 
بودجه انقباضی بسته شده گفت: دیگر جزئیات را 
باید آقای منظور بگویند، یکسری عوامل حاشیه ای 
منظور  آقای  آن  از  قبل  روز  مثلاً  شد،  مطرح 
اظهارنظری درباره خودرو مطرح کردند که این ها 

همه مزید بر علت شد و کلیات بودجه رد شد.

سخن نخست

اخبار

معاون پارلمانی رئیس جمهور: 
در برخی موارد نمایندگان 

درباره هزینه ها می پرسیدند 
و نگرانی خودشان را ابزار 
داشتند؛ مثلا می پرسیدند 

تکلیف خرید تضمینی گندم 
چه می شود؟ چقدر برایش در 
نظر گرفته  اید؟ در حالی که بنا 

نبود ما در مرحله اول بیاییم 
مصارف و هزینه ها را تک تک 

بیان کنیم

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تاکید بر اینکه ملت ایران از 
فلسطین تا آخر حمایت می کند، گفت: آمریکا در حال تکرار اشتباهات ۴۵ 
سال گذشته خود است و فکر می کند با اشغال سرزمین پیروز می شود؛ 
تلخ گذشته  تجربیات  تکرار  آنها در حال  و متحدان  اسرائیل  و  آمریکا 

هستند.
به گزارش خبرنگار دفاعی ایرنا، سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی 
فرمانده کل سپاه امروز )یکشنبه( در مراسم تشییع شهدای گمنام مقابل 
دانشگاه تهران گفت: امروز سالروز شهادت بانوی عزیزی است که سرور 
همه زنان اهل بهشت است؛ شخصیتی که تجلی بخش نورانی قران کریم 

در رخسار یک زن است، او تجسم زنانه قرآن کریم است.
سرلشکر سلامی ادامه داد: مردم امروز 28۰ ستاره بی غروب را تا عرش 
بدرقه خواهند کرد این پیکرهای مطهر ضامن عزت ما هستند؛ اینها نشانه 

صدق وعده ملت عزیز ایران برای دفاع از ارزش های الهی اسلام و استقلال 
این کشور بزرگ هستند.

وی افزود:  دشمنان می خواستند ملت ایران را از انقلاب پشیمان کنند و 
اثبات کنند بدون تکیه بر قدرتهای شیطانی امکان تشکیل حکومت مستقل 
وجود ندارد. هیچ قدرتی بزرگتر از آنها در تاریخ نبوده که دست به دست 
هم داده باشند تا از حاکمیت اسلام و قرآن جلوگیری کنند و اجازه ندهند 

ایران در جغرافیای سیاسی عالم مانند یک ستاره بدرخشد.
سردار سلامی ادامه داد: آنها تلاش کردند این سرزمین را نقطه تمرکز 
همه آتش های انباشته شده در انبارهای خود کنند. آنها می خواستند 
هویت ما را بگیرند و بر سرنوشت ما حاکم شوند؛ اما آن نمایش شکوهمند 
و حرکت عاشورایی ملت ایران تحت هدایت امام راحل موجب شد نهرهای 
جاری جهاد به سوی جبهه ها حرکت کند. ملت ما همچون صخره های 
سخت مقابل بارش باران گلوله ها ایستادند تا یکی یکی سرزمین ها آزاد 
شد. فرمانده کل سپاه گفت: رزمندگان ما عملیات های سختی را اجرا 
کردند که در طول تاریخ نبردهای جهان بی نظیر هستند. شهدای ما از 
رودخانه اروند، میادین مین،   از درون کمین های دشمن عبور کردند و 
انسانهایی بودند که هرچه به مرگ نزدیک تر می شدند شاداب تر می شدند 
و مجسمه واقعی ایمان  بودند. اینها سند جاودانگی ما هستند. بدون 

شهادت هیچ ملتی پایدار نمی ماند.
سردار سلامی تصریح کرد: این شهدا برای ما اقتدار و پیشرفت آوردند 
و آسایش این ملت در قلب آتش هایی که استکبار در مناطق همجوار ما 
اندوخته است، ارمغان این شهدا است. اگر این شهدا نبودند این سرزمین 
بارها و بارها اشغال می شد و تاریخ را دشمنان برای ما می نوشتند اما امروز 
به عنوان یک قدرت بزرگ در جهان مطرح هستیم و هیچکس جرات 
جسارت به ملت ایران را ندارد. خداوند به ملت ما هدایایی داده است که 
به هیچ ملت دیگری نداده است و آن نعمت ولایت است که جهان اسلام 

را در مقابل یورش کفار هدایت و حمایت می کند.

وی اظهار داشت: ملت ما جهاد را خاص نیروهای مسلح خود نمی داند 
و همین که شما امروز از مقام شهدا تجلیل می کنید برای ما قوت قلبی بی 

انتها است و ملت ایران تکیه گاه امنی برای مظلومان است.
فرمانده کل سپاه گفت: به صحنه فلسطین نگاه کنید و ببیند دشمنان 
ما چقدر بی رحم و جنایتکارند. آمریکا در حال تکرار اشتباهات ۴۵ سال 
گذشته خود است و فکر می کند با اشغال سرزمین پیروز می شود. آمریکا 
و اسرائیل و متحدان آنها در حال تکرار تجربیات تلخ گذشته هستند. آیا 
اشغال افغانستان برای آنها پیروزی به ارمغان آورد؟ آیا عراق را که اشغال 
کردند توانستند در آن بمانند؟ آنها کم کم در حال بستن چمدانهایشان 
هستند تا این سرزمین را ترک کنند. شما در سوریه هم فقط هزینه کردید 
و بجای پرداختن به معضلات داخلی آمریکا که بیش از ۵۰ میلیون نفر 
زیر خط فقر زندگی می کنند در سوریه و یمن و عراق هزینه کردید شکست 

خوردید و مجبور شدید میدان را ترک کنید.
سردار سلامی تاکید کرد: امروز فلسطین هم همین گونه است هرچه 
بیشتر تخریب می کنند میخ های بیشتری بر تابوت خود می زنند. تبدیل 
اگر  و  است  جنایت  بلکه  نیست  هنر  جنگ  میدان  به  بیمارستان ها 
می توانید مردانه در میدان بجنگید. مطمئن باشند هرگز فلسطینی ها با 
شهادت نمی میرند و ملتی که شهادت دارد اسارت ندارد. مردمان فلسطین 
ایستاده اند و ما می دانیم شکست خوردگان آینده این جنگ آمریکا و 

اسرائیل هستند و ما از فلسطین عزیز تا انتها حمایت می کنیم.
وی در پایان گفت: ملت های مسلمان امروز بغضی تمام نشدنی نسبت 
به این جنایتکاران دارند و مقامات آمریکایی جرات حضور در بلاد اسلامی 
را ندارند. امروز در هر نقطه ای ظاهر شوید شاهد نفرت و ناامنی از سوی 

ملت ها هستید.
پیکر مطهر 28۰ شهید گمنام دفاع مقدس و شهدای اقدام تروریستی 
راسک دیروز یکشنبه 2۶ آذر در سالروز شهادت حضرت زهرا)س( در 

سراسر کشور تشییع می شود.

سردار سلامی: 
آمریکا و اسرائیل در حال تکرار تجربیات تلخ گذشته هستند

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: یک اتفاقی در جریان 
انتخابات  این است که شب  آن هم  و  اصولگرایی می افتد 
این دکه ها مصرف کوتاه مدت  دکه هایی درست می شود و 
دارد. مانند بلال فروش هایی که تا وقتی فصل بلال است بلال 
می فروشند و بعد از آن که فصل آن به پایان می رسد سراغ 
محصول دیگری مانند گردو می روند. این احزاب یک دکه 
هستند بدون آنکه هیچ ساختار فکری و اندیشه ای قابل اعتنا 

داشته باشند.
با  گفت وگو  در  اصولگرا  سیاسی  فعال  مهاجری  محمد 
خبرنگار ایلنا، درباره تشکیل حزب جدید جماران در جریان 
از جریانات  اطلاعی  اصولگرایان گفت: من خیلی  سیاسی 
فکری این افراد ندارم. اما یک اتفاقی در جریان اصولگرایی 
دکه هایی  انتخابات  شب  که  است  این  هم  آن  و  می افتد 
درست می شود و این دکه ها مصرف کوتاه مدت دارد. مانند 
بلال فروش هایی که در فصل خود، تا وقتی فصل بلال است 
بلال می فروشند و بعد از آن که فصل آن به پایان می رسد 
سراغ محصول دیگری مانند گردو می روند. این احزاب یک 
اندیشه ای  و  فکری  ساختار  هیچ  آنکه  بدون  هستند  دکه 
قابل اعتنا داشته باشند. الان به نظرم، جریان اصلاح طلب 
و اصولگرا به لحاظ تفکری و تشکلی اشباع هستند. یعنی اگر 
در داخل جریانات فکری اصولگرایان یا اصلاح طلبان جریانی 
منشعب شود، شما به هیچ وجه حزبی پیدا نمی کنید که حرف 

نویی داشته باشند.
وی افزود: اگر یادتان باشد چند سال پیش آقای قالیباف 
جریانی به نام نواصولگرایی را تعریف کرد. شما وقتی وارد 
جریان نواصولگرایی می شوید می بینید هیچ چیز جدیدی در 
مقدار  یک  حالا  است،  قبلی  همان حرف های  نیست.  آن 
تندتر، یک مقدار کندتر و یک مقدار آدم های جدیدتر که آن 
هم خیلی محدود هستند. بنابراین چون فکر جدید و خاصی 
واقعا در کشور وجود ندارد، این گروه های خلق الساعه هم 
به هیچ وجه هویت مستقل سیاسی پیدا نمی کنند و بعد از 
مدتی رنگ می بازند و به تاریخ می پیوندند. حالا بعضی از 
این دکه هایی که عرض کردم، ممکن است سر هر انتخاباتی 
خودشان را دوباره نشان بدهند. یعنی یک مدتی به وجود 

می آیند و بعد تعطیل می شوند و می روند.
این فعال سیاسی اصولگرا تصریح کرد: اگر خاطرتان باشد 
چند سال پیش تشکلی از سوی اطرافیان آقای احمدی نژاد 
در دولت  که  آقای سیدمحمد حسینی  بود.  تشکیل شده 
آقای احمدی نژاد وزیر ارشاد بود و الان هم معاون پارلمان 
رئیس جمهور است، جزو نفرات اصلی آن بود. بنابراین این 
احزاب، مغازه هایی هستند که یک مدتی کرکره شان را بالا 
می دهند، بعد از مدتی کارشان نمی گیرد و تعطیل می کنند، 
یا مغازه دیگری با تابلوی جدید باز می کنند یا دکه های موقتی 

ایجاد می کنند که هدف انتخاباتی کوتاه مدتی را رقم بزنند.

مهاجری در پاسخ به این سوال که آیا این احزاب بیشتر 
به دنبال سهم خواهی در انتخابات هستند یا همان فعالیت 
شب انتخاباتی دارند، گفت: بیشتر این ابراز وجودها برای فهم 
است. یعنی طرف می خواهد بگوید من هم هستم، بیا شریک 
انتخابات  اگر  بدهید.  چیزی  قدرت  از  هم،  من  به  شویم. 
انتخابات  اگر  می خواهند،  پارلمانی  کرسی  باشد،  مجلس 
ریاست جمهوری باشد پست وزیر، معاون یا مشاور وزیر و یا 
مشاور رئیس جمهوری می خواهند بگیرند و تلاش می کنند که 
خودشان را به قدرت برسانند. این تحلیل گر سیاسی اصولگرا 
این سوال که حزب جماران را به کدام طیف  به  در پاسخ 
سیاسی نزدیک می دانید، گفت: بیشتر به جریان تندروی 

سیاسی نزدیک است. 
اصولگرایی  جریا  در  اخیر  اختلافات  مورد  در  مهاجری 
گفت: اصلاح طلبان هم درگیر این ماجرا هستند اما جریان 
اصولگرا، نیاز به یک پوست اندازی کامل دارد که نه جرأت 
آن و نه توان و نیروی انسانی اش را دارد. بنابراین می بینید 
که چون نمی تواند پوست اندازی کند، پروژه های کوتاه مدت 
مقطعی تعریف می کند. یک روز زیرپوست لایحه بودجه 
می رود و روز دیگر به استضیاح وزیر می پردازد. یعنی به نظرم 
هیچ کار ایجابی برای جریانات سیاسی اصولگرا و منشعبین 
جدیدشان وجود ندارد. عمدتا توانایی کارهای فردی را دارند 
و برای خودشان با یکسری کارهای تبلیغاتی، فضای سیاسی- 

تبلیغاتی فراهم می کنند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا امکان ارائه چند لیست 
گفت:  دارد،  وجود  اصولگرایان  نهاد  از سوی  انتخابات  در 
اگر فضای انتخابات به شکلی باشد که از جناح های مختلف 
به  تصور  این  و  شوند  تأیید صلاحیت  زیادی  کاندیداهای 
اصلاح طلب  و  اعتدال  است جریان  که ممکن  بیاید  وجود 
به عنوان یک خطر در مقابل جریان اصولگرا قرار بگیرند آن 
اصولگرایان  ائتلاف صورت می گیرد. وگرنه  زمان حتما یک 
ترجیح می دهند وزن کشی کنند و هرکسی با وزن خودش 
این فعال سیاسی اصولگرا در  انتخابات شود.  وارد جریان 
مورد اینکه برخی اختلافات در جریان اصولگرایی را با وجود 
یکدستی قوا نوعی دعوای زرگری می دانند، گفت: بخشی  
از آن اختلافات واقعا دعوای زرگری نیست، یعنی در حال 
حاضر به نظر می رسد، جریان دولت هر روز ناکارآمدی های 
خود را بیشتر بروز می دهد و مجلس دیگر نمی خواهد در 
به ویژه در آستانه  ناکارآمدی ها  این  بر  نقش ماله کشیدن 
انتخابات، ظاهر شود. نمایندگان فعلی به میزانی که بخواهند 
ژست حمایت از دولت بگیرند، باید از پارلمان خداحافظی 
کنند چون مورد اقبال مردم قرار نمی گیرند. از این جهت به 
انتقاد از دولت مشغول می شوند اما اینطور نیست که کلا 
جنبه تبلیغاتی داشته باشد. واقعا یک جاهایی ناکارآمدی های 

دولت یا مجلس به اصطکاک هایی منجر شده است.

یک فعال سیاسی اصولگرا: 
ایجاد احزاب جدید در آستانه انتخابات مانند دکه های بلال فروشی عمل می کند


